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THE ASCENSION OF OUR LORD JESUS CHRIST 
(40th Day after Pascha)

On the 39th day after Pascha, we celebrate the Leavetaking of the Feast of Feasts, commemorating the last day of the Risen Christ’s earthly sojourn. The day following is celebrated as His Leavetaking – His Glorious Ascension into Heaven. As Holy Scripture tells us, after Jesus had spoken with His disciples on the Mount of Olives, concerning the coming of the Holy Spirit, as they were looking on, He was lifted up, and a cloud took Him out of their sight. And while they were gazing into heaven as He went, behold, two men stood by them in white robes, and said, “Men of Galilee, why do you stand looking into heaven? This Jesus, Who was taken up from you into heaven, will come in the same way as you saw Him go into heaven.” Then they returned to Jerusalem from the mount called Olivet, which in near Jerusalem, a Sabbath day’s journey away (Acts 1:9-12).

The Lord ascended to Heaven not to sadden us with His departure, but in order to do what was best for us. It is to your advantage that I go away, He had told His disciples. [For] if I do not go away, the Comforter will not come to you (John 16:7). I will pray the Father, and He will give you another Comforter, to be with you for ever, even the Spirit of truth… The Comforter, the Holy Spirit, Whom the Father will send in My name, He will teach you all things (John 14:16, 26). The Savior saw that His mission on earth was accomplished. The goal of His Incarnation was to proclaim the Divine Truth to the world, to direct men onto the path of repentance and salvation, and deliver us from Eternal Death. The Lord accomplished our salvation and man acquires it through the action of the Holy Spirit.

The Lord knew the trials and tribulations that would be endured by His disciples – mockings, scourgings, imprisonment and even death. And thus, the Lord ascended to His Heavenly Father that the Spirit might descend from the Father as the Comforter, and fortify His Friends.

The Lord ascended to Heaven in order to prepare for us, too, the path to the Heavenly Mansions, to open the Gates of Paradise, and Himself to be our Guide. Heaven that had been closed to men before the Resurrection now at the Ascension was opened by Christ the Saviour.

None of the righteous men of the Old Testament – the Patriarchs, the Prophets, and men pleasing to God could enter Heaven. No one has ascended into heaven but He Who descended from heaven, the Son of man (John 3:13), the Lord had said. Our first parent, Adam, closed the Gates of Paradise, and an angel with a flaming sword was placed at the gates. But the New Adam, Our Lord Jesus Christ, through His Ascension, opened the way to Life and Heaven itself. He was followed by the souls of the Holy Forefathers, Prophets and hosts of righteous people of the New Testament. All worthy Christians who follow in the footsteps of their Saviour, enter Heaven in this way today and so they will in the future.

The Lord ascended to intercede for us with His Heavenly Father. Towards the end of His earthly mission, He had said: I go to prepare a place for you. And when I go and prepare a place for you, I will come again and will take you to Myself, that where I am you may be also (John 14:2-3). This same thought was also expressed by the great Preacher of Christ’s teaching, St. Paul, in the Epistle to the Hebrews: Christ has entered, not into a sanctuary made with hands, a copy of the true one, but into heaven itself, now to appear in the presence of God on our behalf (Heb. 9:24). These words fill us with hope, for we now have in Heaven a great Mediator and Advocate for the world with God – Christ Our Lord.

Our Lord ascended in a cloud on high, symbolizing the rising smoke of an acceptable sacrifice. Thus the sacrifice was accepted by God and Christ the Lamb that was slain is ushered into the preserve of God where He will be eternally offered in the Holy Eucharist. Therefore, we must be worthy of the great mercies of God, capable and ready to receive them. All the power, all the fruit of His divine Ascension, therefore, belong to us, for when He ascended on High, He led captivity captive, and gave gifts to men (Eph, 4:8). This is why the Church repeatedly proclaims; “clap your hands, all you nations, for Christ is ascended up to the place where He was before” [from the Vespers of the Feast].
Troparion of the Feast (Tone 4)
O Christ God, Thou hast ascended in Glory, granting joy to Thy disciples by the promise of the Holy Spirit. Through the blessing they were assured that Thou art the Son of God, the Redeemer of the world!

Kontakion of the Feast (Tone 6)
When Thou didst fulfil the dispensation for our sake, and unite earth to heaven: Thou didst ascend in glory, O Christ our God, not being parted from those who love thee, but remaining with them and crying: I am with you and no one will be against you!

THE DESCENT OF THE HOLY SPIRIT 
(50th Day after Pascha)

On the 50th Day after Pascha, the Holy Church celebrates the Feast of the Descent of the Holy Spirit (Holy Pentecost). When the Day of Pentecost had come, they were all together in one place. And suddenly a sound came from heaven like the rush of a mighty wind, and it filled all the house where they were sitting. And there appeared to them tongues as of fire, distributed and resting on each one of them. And they were all filled with the Holy Spirit and began to speak in other tongues, as the Spirit gave them utterance (Acts 2:1-4).

In His farewell discourses to His disciples, the Lord told them, I will pray the Father, and He will give you another Comforter, to be with you for ever, even the Spirit of Truth, Whom the world cannot receive, because it neither sees Him nor knows Him; you know Him. For He dwells with you, and will be in you… [The] Comforter, the Holy Spirit, Whom the Father will send in My name, He will teach you all things… (John 14:16-17, 26). These words of the Lord were accomplished on the 50th Day after the Passover (Pascha), for the Seal of the Holy Spirit was seen on the Apostles in the form of fiery tongues, just as, in Holy Chrismation, we receive the Seal of the Holy Spirit in the form of the Holy Chrism.

The people who were present were greatly amazed at the sight, and especially that each one of them, no matter what nationality, heard the Apostles speaking to them in their own language. But others mocking said, “They are filled with new wine” (Acts 2:13).

Then Peter got up and spoke to them: Men of Judea and all who dwell in Jerusalem, let this be known to you, and give ear to my words. For these men are not drunk, as you suppose, since it in only the third hour of the day; but his is what was spoken by the prophet Joel: “And in the last days it shall be, God declares, that I will pour out My Spirit upon all flesh, and you sons and you daughters shall prophesy, and your young men shall see visions, and your old men shall dream dreams, yea, and on My menservants and My maidservants in those days I will pour out My Spirit; and they shall prophesy. And I will show wonders in the heaven above and signs on the earth beneath, blood, and fire, and vapour of smoke; the sun shall be turned into darkness and the moon into blood, before the day of the Lord comes, the great and manifest day. And it shall be that whoever calls on the name of the Lord shall be saved” (Acts 2:14-21).

Peter went on to speak of the Risen Christ and His redemptive acts, reminding them that this Jesus God raised up, and of that… all [of the Apostles were] witnesses (Acts 2:32). He continued: Being therefore exalted at the right hand of God, and having received from the Father the promise of the Holy Spirit, He has poured out this which you see and hear (Acts 2:33).

Many of those hearing were cut to the heart, and said to Peter and the rest of the Apostles, “Brethren, what shall we do?” And Peter said to them, “Repent, and be baptized every one of you in the name of Jesus Christ for the forgiveness of your sins; and you shall receive the gift of the Holy Spirit…” So those who received his word were baptized, and there were added that day about three thousand souls (Acts 2:37-38, 41).

A special characteristic of this day is the singing of the Stichera to the Holy Spirit: “O Heavenly King, the Comforter, the Spirit of Truth, Who art everywhere present and fillest all things, Treasury of Blessings and Giver of Life: Come and abide in us and cleanse us from every impurity, and save our souls, O Good One!” In addition, seven Kneeling Prayers are read by the priest during the vespers which immediately follow the Divine Liturgy of the day, while everyone are on bended knees, this being the first time kneeling is permitted since Holy Pascha.
Troparion of the Feast (Tone 8)
Blessed art Thou, O Christ our God, Who hast revealed the fishermen as most wise by sending down upon them the Holy Spirit; through them thou didst draw the world into Thy net. O Lover of Man, Glory to Thee!

Kontakion of the Feast (Tone 8)
When the Most High came down and confused the tongues, He divided the nations, but when He distributed the tongues of fire, He called all to unity. Therefore, with one voice, we glorify the All-Holy Spirit!

“These Truths we hold”, St Tikhon’s Seminary Press, 1986, pp189-193









ВОЗНЕСЕНИЕ ГОСПОДНЕ 
(40-ой день после Пасхи)

На 39-ый день после Пасхи мы празднуем Отдание Праздника праздников, отмечая последний день временного земного пребывания воскресшего Христа. На следующий день празднуется Его славное Вознесение на небо. Так говорит нам Священное Писание, когда Христос говорил Своим  ученикам на горе Елеон о пришествии Святого Духа, сказав сие, Он поднялся на глазах их, и облако взяло Его из вида их. И когда они смотрели на небо, во время восхождения Его, вдруг предстали им два мужа в белой одежде и сказали: « Мужи Галилейские! Что вы стоите и смотрите на небо? Сей Иисус, вознесшийся от вас на небо, придёт таким же образом, как вы видели Его восходящим на небо». Тогда они возвратились в Иерусалим с горы, называемой Елеон, которая находится близ Иерусалима, на расстоянии субботнего пути (Деян. 1:9-12).

Господь вознёсся на небо не для того, чтобы мы печалились Его уходом,  но чтобы сделать лучше для нас. Он говорит Своим ученикам,  Но Я истину говорю вам: лучше для вас, чтобы Я пошёл; ибо, если Я не пойду, Утешитель не придёт к вам; а если пойду, то пошлю его к вам (Ин. 16:7). И Я умолю Отца, и даст вам другого Утешителя, да пребудет с вами вовек… Утешитель же, Дух Святой, Которого пошлёт Отец во имя Моё, научит вас всему и напомнит вам всё, что Я говорил вам (Ин. 14:16, 26). Спаситель видел, что Его миссия на земле завершена. Целью Его воплощения было провозгласить миру Божественную Истину, направить человечество на путь покаяния и спасения и спасти от вечной смерти. Господь добился нашего спасения, и человек приобретает это с помощью Святого Духа.

Господь знал о тех испытаниях и невзгодах, которые постигнут в мире Его учеников – поругания, избиения, заключение в темницу и даже смерть. Господь вознёсся к Своему Небесному Отцу, чтобы Дух Утешитель мог сойти от Отца и укрепить Его Друзей.

Господь вознёсся на небо, что приготовить и для нас путь к Небесным обителям, открыть райские врата и быть нашим Проводником. Небеса были закрыты для людей до Воскресения и сейчас, при Вознесении – открыты Христом - Спасителем.

Никто из праведников Ветхого Завета: Патриархи, Пророки и люди, угодившие Богу праведной жизнью – не могли войти на небо. Никто не восходил на небо, но только сошедший с небес Сын человеческий, сущий не небесах (Ин. 3:13), говорит Господь. Наш прародитель, Адам, закрыл врата рая, и ангел с огненным мечом был поставлен у врат. Но Новый Адам, Господь Иисус Христос Своим Вознесением открыл путь к Жизни и к Небесам. За ним последовали Праотцы, Пророки и сонм Праведников Нового Завета. Все достойные христиане, кто следует по стопам Спасителя, входят во врата Небесные сегодня и будут входить в будущем.

Господь вознеслся, чтобы быть посредником за нас перед Его Отцом Небесным. Перед завершением Своей миссии на земле, Господь сказал: В доме Отца Моего обителей много. А если бы не так, Я сказал бы вам: «Я иду приготовить место вам». И когда пойду и приготовлю вам место, приду опять, и возьму вас к Себе, чтобы и вы были, где Я (Ин. 13:2-3). Это же самая мысль также была выражена великим проповедником Христа, Святым Апостолом Павлом, в послании к Евреям: Ибо Христос вошёл не в рукотворенное святилище, но в самое небо, чтобы предстать ныне за нас пред лицом Божиим (Евр. 9:24). Эти слова наполняют нас надеждой, потому что мы имеем на небесах великого Посредника и Защитника мира пред Богом – Христа Господа.

Господь вознеслся на облаке, символизируя поднятие дыма от приносимой жертвы. Эта жертва была принята Богом, и Христос Жертвенный Агнец, который был заклан, поспешил предстать перед Богом, где Он будет непрекращающейся Евхаристией. Поэтому мы должны быть достойными великих Божиих милостей, способными и быть готовыми принять их. Вся сила и плод Его божественного Вознесения, также принадлежит и нам, посему и сказано: «восшел на высоту, пленил плен, и дал дары человекам» [Псал.67, 19] (Ефес. 4:8). Поэтому Церковь постоянно провозглашает: «Вси языцы восплещите руками, яко взыде Христос, идеже бе первый” (Все народы рукоплещите, так как Христос поднялся туда, где был первым).




СОШЕСТВИЕ СВЯТОГО ДУХА 
(50-ый день после Пасхи)

На пятидесятый день после Пасхи Святая Церковь празднует праздник Сошествия Святого Духа (Святая Троица). При наступлении дня Пятидесятницы, все они были единодушно вместе. И внезапно сделался шум с неба, как бы от несущегося сильного ветра, и наполнил весь дом, где они находились. И явились им разделяющиеся языки, как бы огненные, и почили по одному на каждом из них. И исполнились все Духа Святого, и начали говорить на разных языках, как Дух давал им проповедовать (Деян. 2:1-4).

В прощальных беседах со своими учениками, Господь сказал им, И Я умолю Отца, и даст вам другого Утешителя, да пребудет с вами вовек. Духа истины, Которого мир не может принять, потому что не видит Его и не знает Его; а вы знаете Его, ибо Он с вами пребывает и в вас будет…. Утешитель же, Дух Святой, Которого пошлёт Отец во имя Моё, научит вас всему и напомнит вам всё, что Я говорил вам (Ин. 14:16-17, 26). Эти слова Господа сбылись на пятидесятый день после Пасхи, когда печать Святого Духа сошла на Апостолов в виде огненных языков, также как мы получаем печать Святого Духу в крещении в виде Святого Мирра.

Все присутствующие при этом событии были в великом удивлении, особенно когда Апостолы стали говорить с ними на их собственном языке, независимо от национальности. А иные, насмехаясь, говорили: «Они напились сладкого вина» (Деян. 2:13). 

Тогда Апостол Пётр встал и сказал им: «…Мужи Иудейские, и все живущие в Иерусалиме! Сие да будет вам известно, и внимайте словам моим: Они не пьяны, как вы думаете, ибо теперь только утро. Но это есть предреченное пророком Иоилем: «И будет в последние дни, говорит Бог, излию от Духа Моего на всякую плоть; и будут пророчествовать  сыны ваши и дочери ваши; и юноши ваши будут видеть видения, и старцы ваши сновидениями вразумляемы будут. И на рабов Моих и на рабынь Моих в те дни излию от Духа Моего, и будут пророчествовать. И покажу чудеса на небе вверху и знамения на земле внизу, кровь и огонь и курение дыма. Солнце превратится во тьму, и луна – в кровь, прежде нежели наступит день Господень, великий и славный. И будет, всякий, кто призовёт имя Господне, спасётся» [Иоиль, 2:28-32]  (Деян. 2:14-21).

Апостол Пётр стал говорить о Воскресшем Христе и Его искуплении, напоминая присутствующим, что Сего Иисуса Бог воскресил, чему все мы [апостолы] свидетели (Деян. 2:32). И продолжает: Итак, Он, быв вознесен десницею Божиею и приняв от Отца обетование Святого Духа, излил то, что вы ныне видите и слышите (Деян. 2:33).

Многие слышав это, умилились сердцем, и сказали Петру и прочим Апостолам: «Что нам делать, мужи братья?» Пётр же сказал им: покайтесь, и да крестится каждый из вас во имя Иисуса Христа для прощения грехов; и получите дар Святого Духа…. Охотно принявшие слова его крестились, и присоединилось в тот день душ около трёх тысяч (Деян. 2:37-38, 41).

Особенностью в этот праздник является пение стихиры Святому Духу: «Царю Небесный, Утешителю, Душе Истины, иже везде сый, и вся исполняяй; сокровище Благих и жизни подателю; прииди и вселися в ны, и очисти ны от всякия скверны; и спаси, Блаже, души наша». И ещё: во время вечерни, которая следует сразу же после окончания Божественной литургии, священник читает семь коленоприклонённых молитв. (Это первое после Пасхи коленоприклонение).

Тропарь праздника (гл.8)
Благословен еси, Христе Боже наш, иже премудры ловцы явлей, ниспослав им Духа Святаго, и теми уловлей вселенную, Человеколюбче слава Тебе.

Кондак праздника (гл.8)
Егда снизшед языки слия, разделяше языки Вышний: егда же огненныя языки раздаяше, в соединение вся призва, и согласно славим Всесвятаго Духа.

Перевод из книги “These Truths we hold”, St Tikhon’s Seminary Press, 1986, стр.189-193
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